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1.12 The types of e-commerce:  أوىاع التجارة الالكترووية 

The matrix in Figure bellow shows the different types of e-commerce from the 

perspective of the buyer and seller relationship. This is often used to categorize e-commerce 

applications. According to this relationship, e-commerce applications can be divided into the 

following four categories: 

 

 

Fig. (3-1), shows the types of e-commerce 

 

1.12.1 Business-to-Consumer (B2C)   والسبىن الشركةتجارة بيه      

In a Business-to-Consumer E-commerce environment, companies sell their online 

goods to consumers who are the end users of their products or services (the seller is a business 

organization whereas the buyer is a consumer). Usually, B2C E-commerce web shops have an 

open access for any visitor, meaning that there is no need for a person to login in order to make 

any product related inquiry.  The figure (3-1) shows this type. 

 

Lecture no. 4 

والذي . والمشتري بٌن البائعالعلاقة  منظورمن أنواع مختلفة من التجارة الإلكترونٌة ٌوضح الشكل التالً  :توضيح
وحسب العلاقة بٌنهم. ان هذه التطبٌقات ٌمكن ان تقسم  الإلكترونٌةتصنٌف تطبٌقات التجارة  ٌستخدم غالبا فً

 الى أربعة أصناف.

 المعروضة على الانترنت الشركات ببٌع منتجاتها (، تقومزبونشركة الى  التجارة )بٌنفً هذا النمط من  :توضيح

تجارٌة المؤسسة الالبائع هو )عادتا، ٌكون  مباشر الى الزبون والذي ٌكون المستفٌد النهائً من المنتج او الخدمة.بشكل 

حاجة  ذا فانه لان متاجر الوٌب تكون متاحة للوصول من قبل أي فرد وبهبأٌتمٌز هذا مستهلك(.  ٌكونبٌنما المشتري 

ً لهذا النمط فً مجال السلع أكثر  من  .لتسجٌل الدخول لإجراء أي استفسار متعلق بالمنتج الكتب، )التطبٌقات شٌوعـا

 (..الخبرامج الكمبٌوتر...الخ( والخدمات )التأمٌن، والأعمال المصرفٌة، وحجوزات السٌاحة وتذاكر السفر، 
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Fig. (3-2), shows the procedure of B2C 

 

1.12.2 Business-to-Business (B2B)  تجارة بيه شركة الى شركة  

In a Business-to-Business E-commerce environment, companies sell their online goods 

to other companies without being engaged in sales to consumers (both the buyer and the seller 

are business organizations). In most B2B E-commerce environments entering the web shop 

will require a log in. B2B web shop usually contains customer-specific pricing, customer-

specific assortments and customer-specific discounts. 

فان بٌع البضائع الموجودة على الانترنت لشركة  فً هذا النوعاما  :شركة(: فً نمط التجارة )بٌن شركة الى توضيح

 شركاتكل من المشتري والبائع ان  المبٌعات )حٌثالمستهلك فً  شركات أخرى دون أن تشاركالى  معٌنة ٌكون

حتوي عادة ما ٌ . الالكترونٌة ٌتطلب تسجٌل للدخولفان الدخول الى هذه المتاجر  B2B الــأعمال(. فً معظم بٌئات 

والً ح" B2B" ٌبلغ حجم تجارة .بالإضافة الى الخصومات بالعمٌل، ةخاص ات وتنسٌقاتعلى التسعٌر B2B متجر

ونٌة الإجمالٌة فً الوقت الحاضر، وٌتوقع أغلب الخبراء أن هذا النمط من التجارة %من حجم التجارة الإلكتر 90

 ".B2Cسوف ٌستمر فً النمو وبمعدل أسرع من النمط "  الإلكترونٌة
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Fig. (3-2), shows the procedure of B2C 

 

1.12.3 Consumer-to-Business (C2B) تجارة بيه زبىن الى شركة 

In a Consumer-to-Business E-commerce environment, consumers usually post their 

products or services online on which companies can post their bids. A consumer reviews the 

bids and selects the company that meets his price expectations. 

 

Fig. (3-3), shows the procedure of C2B 

 

 

 

 

نشر ً منتجاتهم أو خدماتهم ٌقوم الزبائن ب، فً هذا النوع من التجارة الى شركة(: زبون: فً نمط التجارة )بٌن توضيح

بمراجعة هذه . ٌقوم المستهلك ها على تلك المنتجاتلشركات نشر عروضمواقعهم الالكترونٌة وبذلك فان بإمكان ا عبر

 .أعطت السعر المطلوب او المتوقعالعطاءات واختٌار الشركة التً 
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1.12.4 Consumer-to-Consumer (C2C)   تجارة بيه زبىن الى زبىن 

 In a Consumer-to-Consumer E-commerce environment consumers sell their online 

goods to other consumers (both the seller and the buyer are consumers). A well-known 

example is eBay. 

 

Fig. (3-4), shows the procedure of C2C 

 

1.13 Examples of the types of e-commerce بعض الأمثلة على أوىاع التجارة الالكترووية 

The aforementioned categories of e-commerce can best be explained by four real life 

examples.  

 أسبؼت اٍزيت ٍ٘ص٘د فً اى٘اقغ ًٕٗ:بالإٍناُ فٌٖ أّ٘اع اىخضاسة الاىنخشٍّٗت ٍِ خلاه 

1. Amazon.com: B2C e-commerce 

Amazon.com makes use of data mining techniques to promote the selling of 

books. This is done by suggesting books to the customer based on the books in the 

shopping cart and the buying pattern of other customers with a similar profile. After 

shopping, consumers check out the books and pay by credit cards in most cases. 

Books are sent by mail or courier, whichever the customer prefers. Besides books, 

Amazon.com has now become a superstore (or a horizontal portal) by selling a variety 

of other things such as toys, wireless phones, cameras, and video games. Fig. (3-5), shows the 

home page of Amazon website. 

من زبون الى  عبر الانترنت ٌكون بٌع البضائع(: اما فً هذا النوع فان زبون: فً نمط التجارة )بٌن زبون الى توضيح

من . ةالأثاث المستعملاو  السٌاراتع مثل مواقع بٌ .مستهلكٌن( ٌكونان كل من البائع والمشتريحٌث ان )زبائن اخرٌن 

 .e-Bayهو موقع  أحد أكبر المواقع
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Fig. (3-5), shows Amazon website 

2. eBay*: C2C e-commerce 

This is a typical C2C e-commerce example in which a consumer can sell to other 

consumers. By means of online auctions, they participate in the buying and selling of a wide 

range of items, including books, stamps, coins, music, etc. Fig. (3-6), shows the home page of 

eBay website 

 

للتروٌج لبٌع الكتب على  Data Mining: ٌستخدم موقع الامزون الشهٌر تقنٌات استخراج البٌانات توضيح
ٌتم هذا خلال اقتراح عدد من الكتب الى الزبون بالاعتماد على نمط الشراء او الكتب المشترات من قبل  الموقع.

ة الشراء عن طرٌق بطاقات زبائن اخرٌن لهم نفس الملف الشخصً.  فً اغلب الأحٌان تكون تدفع فاتور
الائتمان، بعدها ترسل الكتب عن طرٌق الاٌمٌل او أي طرٌق ٌفضلها الزبون. تطور هذا الموقع لٌشمل بٌع أنواع 

 مختلفة من البضائع مثل الألعاب والهواتف النقالة والكامٌرات والعاب الفٌدٌو.

 اخر مستهلكالبٌع إلى  المستهلك بإمكانحٌث , C2Cنموذج  مثالا واقعٌا على eBayٌعتبر موقع ال : توضيح
، بما فً ذلك اء وبٌع مجموعة واسعة من العناصرشر حٌث بإمكان الزبائن ،تعبر الإنترنمن خلال المزادات 

  الكتب والطوابع والعملات المعدنٌة والموسٌقى ، إلخ.
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Fig. (3-6), shows eBay website 

3. Trading Process Network: B2B e-commerce 

General Electric’s Trading Process Network (TPN) (www.tpn.geis.com) is an internet 

based trading network for buyers and sellers to carry out B2B e-commerce on the 

Internet. Unlike B2C e-commerce, it is buyer-driven rather than seller-driven. That 

means, a buyer submits a request to the system and then respective sellers respond 

to the request.  

4. Priceline*:C2B e-commerce: 

Priceline (www.priceline.com) introduces a novel e-commerce application called the 

“demand collection system”. It allows consumers to “name the price” and hence it is 

consumer driven not seller driven. According to the above definition, this is a C2B e-

commerce application. Suppose that you want to buy an air-ticket. You can provide Priceline 

with your travel requirements (e.g. how many tickets you want to buy, departure and return 

date, departure/arrival city etc), the desirable price, and your credit card number. Then 

Priceline will try to find an airline that can meet your requirements. After finding a match, 

Priceline will buy the ticket(s) for you with your credit card. Fig. (3-7), shows the home page 

of Priceline website. 

اىخاصت بششمت صْشاه ىلإىنخشٍّٗاث شبنت حضاسٌت قائَت ػيى اىخضاسة ػبش الاّخشّج  (TPN)تعتبر شبكة : توضيح

, حٍذ اُ اىَشخشي ٕ٘ا ٍِ B2Cٕزا اىَفًٖ٘ ػِ اىـ  ٌخخيف .الاّخشّجػبش  B2Bحضاسة  ىخْقٍذباىْسبت ىيبائغ ٗاىَشخشي 

 ٌقذً طيب اىششاء ٍِٗ رٌ ٌيبً اىبائؼُ٘ اىطيب.

http://www.tpn.geis.com/
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Fig. (3-6), shows the of Priceline website 

 

1.14 E-Governance:  الحىكمة الالكترووية  

E-governance is the application of information and communication technology (ICT) for 

delivering government services, exchange of information communication transactions, 

integration of various stand-alone systems and services between government-to-customer 

(G2C), government-to-business (G2B), government-to-government (G2G) as well as back 

office processes and interactions within the entire government framework. Through e-

governance, government services will be made available to citizens in a convenient, efficient 

and transparent manner.  

 

حباده ٍؼاٍلاث  اىحنٍٍ٘ت، اىخذٍاث ىخقذٌٌ (ICT) ٗالاحصالاث اىَؼيٍ٘اث حنْ٘ى٘صٍا حطبٍق ًٕ :الإلكترووية الحىكمة 

اىحنٍ٘ت ٗاىششماث  ٗاىَ٘اطٍِْ،احصالاث اىَؼيٍ٘اث ٗإٌضاد أّظَت حؼَو ػيى دٍش اىخذٍاث ٗالأّظَت بٍِ اىحنٍ٘ت 

 ىيَ٘اطٍِْ ٍٍ٘تاىحن اىخذٍاث ح٘فٍش سٍخٌ ّفسٖا،اىخؼاٍلاث ٗاىَؼاىضاث داخو اىحنٍ٘ت  بالإضافت اىىٗاىحنٍ٘اث فٍَا بٍْٖا 

 .ٗاىششماث ٗاىَ٘اطٍِْ اىحنٍ٘ت ًٕ حٍٍَزٕا ْٕا ٌَنِ اىخً اىزلاد اىشئٍسٍت اىَضَ٘ػاث. ٗشفافت ٗفؼاىت ٍشٌحت بطشٌقت

حٍذ  ”demand collection system“( حطبٍق ٍبخنش ىيخضاسة الاىنخشٍّٗت ٌسَى pricelineٗفشث ششمت ) تىضيح:

حٍذ . مَا فً حاىت ششاء حزمشة طٍشاُ  حنُ٘ ٍ٘صٖٔ ٍِ قبو اىَشخشي اىؼَيٍت حسَح ىيزبُ٘ اُ ٌسًَ اىسؼش ٗباىخاىً فاُ

اىسفش ٗٗقج اىؼ٘دة ٗسقٌ بطاقت الاحَاُ, بؼذ رىل ٍزو ػذد اىخزامش ٗقج بخزٌٗذ اىَ٘قغ باىَخطيباث اىخً ٌفضيٖا  ٌقً٘ اىزبُ٘

 ٌقً٘ اىَ٘قغ بإٌضاد اّسب ػشض ىخيل اىَخطيباث ٗبؼذٕا ٌقً٘ باىششاء.
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The three main target groups that can be distinguished in governance concepts are 

government, citizens and businesses ْٕاىل رلاد ٍضَ٘ػاث ٍسخٖذفت ىَفًٖ٘ اىح٘مَت    

 

1.14.1 Business - to - Government (B2G):   الحكىمةشركات الى  

B2G websites are used by government to trade and exchange information with various 

business organizations. Such websites are accredited by the government and provide a 

medium to businesses to submit application forms to the government. 

 

 

 

 

1.14.2 Government - to - Business (G2B) الحكىمة الى الشركات 

Government uses G2B model website to approach business organizations. Such 

websites support auctions, tenders and application submission functionalities. 

 

 

 

 

 

 

 ٍْظَاث ٍخخيف ٍغ اىَؼيٍ٘اث ٗحباده ىيخضاسةٖا ٍ٘اقؼ اىحنٍ٘ت حسخخذً ،ٕزا اىْ٘عفً  (:B2G) والحكىمة  الشركات

دُٗ  اىحنٍ٘ت إىى اىطيب اسخَاساث ىخقذٌٌ ىيششماث ٗسٍيت ٗح٘فش اىحنٍ٘ت قبو ٍِ ٍؼخَذةحنُ٘  اىَ٘اقغ ٕزٍٓزو   الأػَاه.

 .اىحاصت ىيخؼاٍو ٍغ اىَناحب اىحنٍٍ٘ت

ىيخ٘اصو ٍغ ٍْظَاث الأػَاه.  G2B حسخخذً ٍ٘قغ َّ٘رس فاُ اىحنٍ٘ت ,فً ٕزا اىْ٘ع : (G2B)والشركات الحكومة

 فً اطاس حؼاٍلاث اىحنٍ٘ت ٍغ رىلٌخٌ ٗ اى٘ظائفحذػٌ ٍ٘اقغ اىٌ٘ب ٕزٓ اىَزاداث ٗاىَْاقصاث ٗطيباث اىخقذٌٌ ػيى 

 .ححصٍو اىضشائباىششماث ٍزو 
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1.14.3 Government - to - Citizen (G2C)  الحكىمة والمىاطىيه  

Government uses G2C model website to approach citizen in general. Such websites 

support auctions of vehicles, machinery or any other material. Such website also provides 

services like registration for birth, marriage or death certificates. Main objectives of G2C 

website are to reduce average time for fulfilling people requests for various government 

services. 

 

 

 

 

 

بخقذٌٌ اىخذٍاث اىخً  حقً٘ اىَ٘اطِ، حٍذاىحنٍ٘ت ٕزا اىْ٘ع ىيخ٘اصو ٍغ  : حسخخذً(G2C) الحكىمة والمستهلكيه

 شٖاداث ٍزو اىخسضٍو ىيحص٘ه ػيى شٖاداث اىٍَلاد اٗ اىزٗاس اٌٗحخاصٖا اىَ٘اطُْ٘ ٍِ خلاه شبنت الاّخشّج، 

اُ اىٖذف اىشئٍسً فً ٕزا اىْ٘ع ٕ٘ حقيٍو اى٘قج ىخيبٍت  .ف٘احٍش اىَخخيفت ٗخذٍاث اىبْ٘كسذاد اى بالإضافت اىى، اى٘فاة

 الاشخاص ىيخذٍاث اىحنٍٍ٘ت. طيباث


